

عوامل العنف ضد الزوجات وأشكاله
دراسة تطبيقية على عينة من العاملات بوزارة التربية والتعليم بمحافظة جدة"

البدرى جابر الازوري

د.ايمان الياس

المستخلص

يندرج العنف ضد الزوجات ضمن مجال العنف الأسري، الذي يزال الحديث فيه متحفظاً في المجتمع السعودي بسبب خصوصية العلاقات الأسرية، وتستر الزوجات على ما يقع عليهن من عنف، وشعورهن بالخزي والعار. من هنا، فقد تمثلت أهداف الدراسة الحالية في التعرف على أشكال العنف ضد الزوجات والعوامل المؤدية إليه، والوسائل المقترحة لمواجهته، وذلك من خلال: الخصائص الديموغرافية للعينة، أكثر أشكال العنف الممارس ضد الزوجات، أشكال العنف (اللفظي، الجسدي، الاجتماعي، النفسي، الصحي، الاقتصادي) الذي تعرضت له الزوجات، وأبرز عوامل ممارسة العنف ضد الزوجات، وردة فعل الزوجة تجاه العنف الموجه ضدها، وإلى من تلجأ الزوجة، والوسائل المقترحة لمواجهه العنف. وقد اتبعت الدراسة منهج المسح الاجتماعي الوصفي، وتم جمع البيانات باستخدام أداة الاستبيان، وذلك من خلال عينة من منسوبات إدارة التربية والتعليم بمحافظة جدة بلغ عدد مفرداتها (103) حالة. وتمثلت أهم نتائج الدراسة في: أكثر أشكال العنف ممارسة ضد الزوجة هو العنف اللفظي بنسبة (44%)، وأكثره ممارسة هو رفع الصوت على الزوجة، يليه العنف الصحي والاجتماعي بنسبة (35%) وأعلاه ممارسة تجاهل مشاعر الزوجة والتقليل من احترامها و منعها من زيارة الصديقات، ويأتي في المرتبة الثالثة العنف الجسدي بنسبة 28% وأكثره ممارسة هو الدفع أو اللكم والصفع على الوجه، وأخيراً العنف الاقتصادي بنسبة (27%) وأعلاه ممارسة هو إجبارها على الإنفاق على الأسرة. واتضح أن عوامل ممارسة العنف ضد الزوجة هو العامل الثقافي وأكثرها من وجهه نظر العينة يأتي من خلال ثقافة المجتمع التي تمنح الرجل الحق في فرض الرأي والسلطة، يليه العامل وأكثرها غلاء الأسعار، وفي المرتبة الثالثة العامل الذاتي وأكثرها رفع الزوجة صوتها على زوجها، وفي المرتبة الأخيرة العامل وأكثرها كثرة الشجار والخلافات مع زوجها. أما الوسائل التي تواجه بها الزوجات العنف الذي يواجهه فقد أظهرت النتائج أن هناك العديد من وسائل مواجهه العنف للزوجة أهمها: البكاء كردة فعل للزوجة تجاه العنف الموجه ضدها بنسبة 70%، ولجوء الزوجة إلى مراكز الاستشارات الأسرية لمساعدة الزوجة المعنفة بنسبة 9% وقد تمثلت أهم المقترحات لمواجهه العنف: التربية الحسنة في الأسرة، والحفاظ على حقوق المرأة. وأخيراً أوصت الدراسة ب: أن تتناول الدراسات اللاحقة عينات مختلفة عن الدراسة الحالية مثل: دور الحماية، والنساء غير العاملات، والأميات، الفقيرات ذوات الدخل المحدود و أن لا تتناول شرائح مرتفعة الدخل والمستوى التعليمي، وذلك لأن نتائج الدراسة أكدت ما أظهرته الدراسات السابقة من أنه كلما ارتفع مستوى الدخل والتعليم كلما قل العنف.

Factors of Violence against Wives & Its Forms

"An Applied Study on a Sample of Female Workers at Ministry of Education at Jeddah"

By: Al-Badri Jabir Al-Azwari

Dr. Eman Elyas

Abstract

Violence against wives falls under family violence, in which talk is still conservative in Saudi society due to the privacy of family relationships. Moreover,, wives hide their sufferings from violence and their feelings with shame. This study aimed at identifying the forms of violence against wives, the leading factors to it and the suggested methods to face it. This is done through the demographic characteristics of the sample, the more forms of violence against wives, the forms of (verbal, physical, social, psychological, health and economical) violence from which wives suffer, the most factors of practicing violence against wives, the reaction of such wife against the violence she suffers, for who wife resort and the suggested means to face violence. The study has adopted the social descriptive survey methodology. Furthermore, data was collected by using the questionnaire through a sample of the affiliates of directorate of education at Jeddah, whose numbers are (103).

The most important results of the study are represented in that the more violence against wife is the verbal one with percentage of (44%) through raising the voice towards the wife. Secondly, the health and social violence with percentage of (35%) through ignoring the wife's feeling, reducing her respect and preventing her from visiting her friends. Thirdly, the physical violence with percentage of (28) % through pushing, hitting and slapping. Lastly, the economical violence with percentage of (27%) through forcing her to spending her money on family. It is turned out that from the factors of practicing violence against wife is the cultural, which most form the society culture that gives the right to the man to impose his opinion. Then, the economical which most form the high cost of living. In the third rank is the self factor which most form wife raising her voice upon her husband. In the last rank is the social which most form the frequent squabbling & differences with her husband. As for the methods with which wives face the violence of their husbands, the results have shown that there are many methods of facing family violence. The most important of these methods are weeping as a

reaction of the violence with percentage of (70%) and the wife resorting to the family consultations centers for helping the battered wife with percentage of 9%.The most important suggestions for facing violence are represented in good education in family and preserving the rights of women. Lastly, the study recommends that the followed studies should treated different samples such as the unemployed women, the illiterate women and the poor women. Also, it shouldn't treat with slices of high income and high qualification due to the results of the study revealed, as identified by the previous studies, that the higher of the level of income & qualification, the lower of violence.